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نماینده مردم زابل در مجلس مطرح کرد
زابلقربانیبیتدبیریمحیطزیست

»چنانچه سازمان حفاظت محیط زیست برای 
زابل کاری می کرد  این شهر نخستین شهر آلوده 
جهان نمی شد.« سیدباقر حسینی، نماینده مردم 
زابل در مجلس با بیان این مطلب به فارس گفت: 
علت اینکه زابل به عنوان آلوده ترین شهر جهان 
انتخاب ش��د توفان های ش��ن و ماسه است. وی 
افزود: متأسفانه به دلیل خشکسالی های پیاپی که 
وارد نوزدهمین سال شده تالاب هامون خشک 
ش��ده اس��ت به همین دلیل ش��ن و ماسه های 
کف رودخانه با توفان ه��ای مداوم 120 روزه که 
متوس��ط بین 170 تا 180 روز طول می کش��د 
باعث ایجاد توفان های گرد و خاک می ش��ود به 
صورتی که گاهی اوقات میزان غلظت آلاینده ها 
به چندین برابر حد بحران می رس��د. حسینی با 
بی��ان اینکه اگر محیط زیس��ت تدبیری می کرد 
هم اکنون شرایط زابل اینگونه نبود، خاطرنشان 
کرد: با توجه به اینکه تابس��تان و بادهای 120 
روزه سیستان را در پیش داریم باید محیط زیست 
هر چه س��ریع تر اقداماتی را انجام دهد تا شاهد 

آلودگی هوای شدید در تابستان نباشیم.

زایندهروداز۱۰خرداد
خشکمیشود

»طبق برنامه مصوب برای رهاس��ازی، آب 
در زاین��ده رود ت��ا دهم خرداد جری��ان دارد«. 
به گزارش تس��نیم، مسعود میرمحمد صادقی، 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اصفهان با بیان 
این مطلب اظهار داش��ت: برای تأمین مطمئن 
آب کش��اورزی مقرر شده است که دریچه های 
سد زاینده رود هشتم خرداد بسته شود و طبق 
این برنامه تا دهم خرداد آب در شبکه ها وجود 
دارد. میرمحمدصادق��ی ب��ا تأکید بر وضعیت 
نامطلوب بارش ها در حوضه زاینده رود تصریح 
کرد: بارش ها اندکی وضعیت حوضه زاینده رود 
را بهبود بخشیده است اما همچنان در شرایط 
بحرانی هس��تیم به طوری که در منطقه شرق 

حوضه 80 درصد کاهش بارندگی داشته ایم.

کوچمجرمانسایبریبهتلگرام
مجرمان سایبری همانند کلاهبرداری کارت 
به کارت این بار با استفاده از کدهای برنامه های 
اجتماع��ی از افراد س��رقت و اخاذی می کنند. 
سرهنگ علیرضا آذردرخش، سرپرست معاونت 
تشخیص و پیشگیری پلیس فتا با اشاره سرقت 
اطلاعات برنامه های اجتماعی ش��خصی افراد، 
ب��ه میزان گف��ت: ورود به صفحه ش��بکه های 
اجتماع��ی افراد مانن��د تلگرام یک��ی دیگر از 
روش های سرقت اطلاعات افراد در فضای سایبر 
است.  وی این روش را مانند روش کلاهبرداری 
کارت به کارت دانست و افزود: این روش همانند 
همان روش است با این تفاوت که دیگر نیازی 
به حضور مقابل عابربانک نیست و با دادن چند 
کد، خودمان تمام اسرار و اطلاعات شخصی را 
در اختی��ار این افراد قرار می دهیم. این گروه از 
مجرمان علاوه بر سوءاستفاده از اکانت دیگران 
برای پس دادن آن یا دست برداش��تن از اعمال 
مجرمانه دست به اخاذی های میلیونی می زنند.

  نشس��ت علم��ی- تخصص��ی »آینده پژوهی 
س��بک های زندگی در ش��هر ته��ران« با حضور  
عل��ی چاپرک، امیر خراس��انی، صادق پیوس��ته، 
س��یاوش ملکی فر و لیلا فلاحی سرابی به همت 
مرکز مطالعات فرهنگی سازمان فرهنگی- هنری 

شهرداری تهران برگزار شد.
  ایرج عربی، مدیرکل درمان بنیاد شهید و امور 
ایثارگران با اشاره به تمدید قرارداد بنیاد شهید و 
امور ایثارگران با س��ازمان بیمه س��لامت در سال 
95  خاطرنش��ان کرد: خانواده های معظم شهدا و 
ایثارگران دارنده دفاتر بیمه خدمات درمانی سایر 
اقشار بنیاد ش��هید و امور ایثارگران برای تعویض 
دفترچه بیمه خود اقدام کنند.  همچنین اسکندر 
یارنسب، مدیرکل فرهنگی و تبلیغات بنیاد شهید 
و ام��ور ایثارگ��ران از برگزاری نهمین کنگره ملی 
تجلیل از ایثارگران و یادواره سراسری شهدای فتح 
خرمشهر طی امروز سوم خرداد؛ سالروز آزادسازی 
خرمشهر و روز »مقاومت، ایثار و پیروزی« خبر داد.

  س��ازمان تامین اجتماعی در راس��تای تحقق 
اقتصاد مقاومتی اعلام کرد کارفرمایان کارگاه های 
زیر 100نفر برای دریافت تسهیلات بانکی نیاز به 

ارائه مفاصا حساب ندارند.
  هوش��نگ کامکار، سرپرس��ت گروه موسیقي 
کامکارها با اش��اره به اینکه اجرا براي بیس��ت و 
پنج س��الگي مؤسس��ه خیریه محک، افتخاري 
ب��راي گروه کامکارهاس��ت، از همه م��ردم ایران 
 دعوت کرد از فعالیت هاي خیرخواهانه مؤسسات 

مردم نهاد حمایت کنند. 

سازمان وظیفه عمومی ناجا اعلام کرد
آغازثبتنامطرحجریمه

مشمولانغایب

متقاضیان طرح جریمه مش��مولان غایب 
می توانن��د از اول خرداد م��اه 95 به مدت ۴5 
روز درخواست خود را از طریق دفاتر خدمات 
الکترونیک انتظامی )پلیس +10( ثبت کنند. 
به گ��زارش »وطن ام��روز«، س��ازمان وظیفه 
عمومی ناجا در اطلاعی��ه ای اعلام کرد: افراد 
متقاضی طرح جریمه مش��مولان دارای بیش 
از 8 سال غیبت، براساس بند »ط« تبصره 17 
ماده واحده قانون بودجه سال 1۳95 مجلس 
شورای اس��لامی، می توانند از اول خرداد ماه 
امس��ال به مدت ۴5 روز درخواس��ت خود را 
از طریق دفاتر خدم��ات الکترونیک انتظامی 
)پلی��س +10( ثب��ت کنن��د. بر این اس��اس 
مش��مولان غایبی که در سال گذشته ثبت نام 
کرده اما به دلایلی نسبت به واریز مبلغ جریمه 
اق��دام نکرده اند نیز چنانچه دوباره خواس��تار 
بهره مندی از این طرح هس��تند باید در مدت 
زمان اعلام ش��ده با مراجعه به دفاتر خدمات 
الکترونیک انتظامی )پلیس +10( نس��بت به 

ثبت درخواست خود اقدام کنند.

3انتصابدرآستانقدسرضوی
ط��ی حکم��ی از س��وی حجت الاس��لام 
والمس��لمین رئیسی، س��یدمرتضی بختیاری 
به عنوان قائم مقام، مهدی عزیزیان به س��مت 
مش��اور عمرانی و فرهاد رهبر به سمت مشاور 
اقتصادی آستان قدس رضوی منصوب شدند. 
به گزارش فارس، در راس��تای عمل به منشور 
هفت گانه رهبر انقلاب که در حکم ایش��ان به 
تولیت آستان قدس رضوی به آن تصریح شده، 
س��یدمرتضی بختیاری از سوی حجت الاسلام 
والمسلمین سیدابراهیم رئیسی تولیت آستان 
قدس رضوی به س��مت قائم مقام این آس��تان  
منصوب شد. علاوه بر این، مهدی عزیزیان نیز 
طی حکمی از سوی حجت الاسلام والمسلمین 
رئیس��ی به سمت مشاور عمرانی و عضو هیات 
امنای آستان قدس رضوی منصوب شده است. 
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی همچنین در 
حکمی فرهاد رهبر را به سمت مشاور اقتصادی 
و دبیر کارگروه اقتصادی آستان قدس رضوی 

منصوب کرد..

توزیعکارتآزمونارشدآزاد
توزی��ع کارت آزمون کارشناس��ی ارش��د 
ناپیوس��ته دانش��گاه آزاد از دوشنبه ۳ خرداد 
)امروز( آغاز می ش��ود. بهروز دانشیان، رئیس 
مرکز سنجش و پذیرش دانشگاه آزاد اسلامی 
درب��اره برگزاری آزمون کارشناس��ی ارش��د 
ناپیوس��ته س��ال 95 دانش��گاه آزاد اسلامی 
گف��ت: داوطلبان می توانند از س��وم خرداد با 
 مراجعه به س��امانه مرکز س��نجش به نشانی
ک��ردن  وارد  و   www.azmoon.org  
اطلاع��ات ثبت نام خود، برگه ورود به جلس��ه 
امتحان��ی را دریاف��ت کنن��د. وی به ایس��نا 
عن��وان کرد: داوطلبان لازم اس��ت در حفظ و 
نگهداری ش��ماره داوطلبی خود دقت لازم را 
داشته باش��ند. نتایج این آزمون در نیمه دوم 
ش��هریورماه س��ال جاری اعلام خواهد ش��د. 
دانش��یان افزود: در آزمون کارشناس��ی ارشد 
سال 95 دانش��گاه آزاد اس��لامی، ۴5 درصد 
شرکت کنندگان را بانوان و 55 درصد را مردان 

تشکیل می دهند.

تکمیلحلقهاتصالکمربندی
پایتخت

»بزرگ��راه دولت آباد به ط��ول 5 کیلومتر 
یکی از پروژه های سال های 95 و 9۶ معاونت 
فنی و عمرانی است که کمربندی تهران را به 
هم متصل می کند.« به گزارش مهر، علیرضا 
جاوید معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران با 
بیان این مطلب اظهار داشت: بزرگراه دولت آباد 
یا ش��هید نجفی رس��تگار به طول 5 کیلومتر 
یکی از پروژه های سال های 95 و 9۶ معاونت 
فنی و عمرانی است که کمربندی تهران را به 
هم متصل و انقطاع آن را برطرف می کند. وی 
خاطرنشان کرد: به عبارتی بزرگراه آزادگان را 
که کمربندی غربی تهران است به آزادراه امام 
رض��ا)ع( متصل می کند که این 5 کیلومتر به 
نام بزرگراه دولت آباد یا ش��هید نجفی رستگار 
نامگذاری شده است. معاون شهردار تهران با 
بیان اینکه با اج��رای بزرگراه دولت آباد زمینه 
و محدوده خط تدقیق حریم تهران مشخص 
می ش��ود، عن��وان کرد: تلاش ش��ده در قالب 
طرح توسعه شهر تهران مرز محدوده و حریم 
ش��هر تهران حتی المقدرو ی��ک مرز طبیعی 
یا مصنوعی مش��خص و به ط��ور کامل قابل 

تشخیص باشد.

زیست محیط 

علی البرزی- حامد نجفی مهر: »این 
روزها اف�راد گوناگ�ون در ملاقات ها 
از من می پرس�ند چ�ه بخوریم و چه 
نخوریم؟!« این بخشی از صحبت های 
رئی�س س�ازمان غ�ذا و دارو اس�ت 
ب�ا  مش�روح  مصاحب�ه ای  در  ک�ه 
 خبرن�گاران گروه اجتماع�ی روزنامه 
»وط�ن ام�روز« بی�ان کرده اس�ت، 
صحبتی که نش�ان می دهد رس�ول 
دیناروند، به عنوان س�کاندار هدایت 
سازمان مهم و بااهمیتی مانند سازمان 
غ�ذا و دارو نه تنه�ا خ�ودش بلک�ه 
سازمان تحت مدیریتش هم از جایگاه 
وی�ژه ای بی�ن افکار عموم�ی جامعه 
برخ�وردار اس�ت و به تم�ام خبرها، 
گفتارها، مصاحبه ه�ا و اطلاعیه های 
این سازمان اس�تناد می شود و حتی 
م�ردم برنامه ه�ای غذای�ی و دارویی 

خ�ود را در حوزه س�لامت با آن تنظی�م می کنند. 
این س�ازمان در یک سال گذش�ته به دلیل برخی 
موضوع�ات و حاش�یه های حوزه غ�ذا و دارو بویژه 
درب�اره غ�ذا هم�واره در ص�در اخبار رس�انه های 
گوناگون قرار داشته است، از ماجرای روغن های پالم 
گرفته تا آب معدنی ها و آبلیموهای غیرمجاز همگی 
موضوعاتی است که به طور مستقیم با سازمان غذا 
و دارو ارتباط داش�ته و دارد. برای واکاوی و شنیدن 
ناگفته های�ی از حاش�یه های ای�ن روزه�ای برخی 
محصولات غذایی با رسول دیناروند، رئیس سازمان 
غ�ذا و دارو گفت وگویی انجام داده ای�م. وی در این 
گفت وگو به موضوعات مهمی همچون وضعیت بازار 
دارویی کشور و اینکه محله ناصرخسرو هیچ وقت 
جمع آوری نمی شود و همچنین پیش بینی واردات 
یک میلیارد دلار دارو در سال 95 اشاره کرده است. 
البته وی انتقاداتی هم نس�بت ب�ه فرهنگ جامعه 
پزش�کی درباره تروی�ج تجویز داروه�ای خارجی 
به جای داروهای داخلی دارد. متن زیر حاصل بیش از 
2 ساعت همکلامی با شخص اول ساختمان سازمان 
غذا و دارو در خیابان فخررازی اس�ت. ناگفته نماند 
که این روزها خبرهایی درباره استعفای آقای رئیس 

در برخی سایت ها و خبرگزاری ها هم نقل می شود!
***

  آق�ای دکت�ر! اع�لام خبرهایی مبنی ب�ر وجود 
تقل�ب در ان�واع م�واد خوراک�ی از ماج�رای پالم 
گرفته تا خمیرمرغ در چند وقت گذش�ته، جامعه 
را با نوعی  س�ردرگمی مواجه کرده است. آیا فکر 
نمی کنید شیوه اطلاع رسانی سازمان غذا و دارو به 
 منظور حفظ امنیت روانی مصرف کنندگان نیازمند 

بازبینی است؟
واقعیت این است که این موضوع ناشی از شیوه 
اطلاع رسانی ما نیست، بلکه به دلیل تغییر شیوه های 
اطلاع رس��انی در جامع��ه اس��ت. در ح��ال حاضر 
ش��بکه های اجتماعی برد بالایی پیدا کرده  است و 
به طور مرتب شایعاتی در این شبکه ها انتشار می یابد 
و موج های ش��دیدی ایجاد می ش��ود. این موضوع 
چندان به هنر ما که آن را کم یا زیاد کنیم وابسته 
نیس��ت. براین اساس بس��ترهای اطلاعاتی جدید 

رفتار مردم را تغییر داده است. نکته دیگر هم اینکه 
مردم به حوزه سلامت و مباحث غذا و دارو اهمیت 
بیشتری می دهند چراکه با زندگی آنها سروکار دارد.
  این روزها مردم یک پرس�ش اساسی دارند و آن 
اینکه سرانجام در این جامعه باید چه بخوریم و چه 
نخوریم؟! به نظر شما این نگرانی مردم به دلیل شیوه 
اطلاع رسانی دست و پا شکسته سازمان غذا و دارو 

نیست؟
و  بخوری��م  چ��ه  اینک��ه 
چ��ه نخوریم را م��ن هم زیاد 
ش��نیده ام. اف��راد گوناگون در 
ملاقات ه��ا از من می پرس��ند 
چه بخوریم و چ��ه نخوریم؟!  
در پاسخ باید گفت در بسیاری 
از م��وارد مردم م��ا بین اینکه 
مصرف کالای��ی از نظر تغذیه 

مضر اس��ت یا اینکه از نظر بهداش��تی زیانبار است 
تفکیک قائل نیس��تند. درباره پالم همواره در تمام 
مصاحبه ه��ا عرض کردم که پال��م روغن غیر قابل 
مصرف نیست. روغن خوراکی است اما مانند شکر یا 
نمک مشکل تغذیه ای داشت. کالاهای آسیب رسان 
دیگری هم وجود دارند که هیچ سودی ندارند مانند 
س��یگار اما چ��ون زیان فوری ن��دارد مردم مصرف 
می کنند، بنابراین درباره موضوعات غذایی بخشی 
از توصیه ها تغذیه ای اس��ت. درب��اره پالم هم هیچ 
وق��ت اعلام نکردیم که مصرف آن ممنوع  اس��ت، 
بلکه هشدار دادیم که نباید 51 درصد روغن کشور 
به پالم تبدیل شود یا اینکه شرکت های لبنیاتی به 
جای چربی ش��یر از این روغن استفاده کنند که به 

نوعی تقلب به حساب می آید. 
  درباره پرونده تخلف�ات روغن پالم چه راهکاری 

برای برخورد با متخلفان به کار گرفته شد؟
درباره پالم به ما اعمال فش��ار ش��د که اسامی 
ش��رکت های متخلف را اعلام کنیم ام��ا این کار را 
انجام ندادی��م و عنوان کردیم که پرونده در اختیار 
قوه قضائیه است. اگر ما اسامی آنها را اعلام می کردیم 
هی��چ یک از محص��ولات آنها ف��روش نمی رفت و 
ش��رکتی که 10 هزار ش��غل ایجاد کرده هزار برابر 
بیش��تر از جرم خود جریمه می شد، بنابراین ما در 
اطلاع رس��انی س��عی کردیم این موضوع را رعایت 
کنیم و تندتر از آنچه هس��ت حرکت نکنیم، مگر 
اینکه مجبور شویم و راه دیگری پیدا نشود. در این 
باره فکر می کنم کار خود را درست انجام می دهیم 

اما به هر حال همه امکان اشتباه دارند.
  روند رسیدگی به این پرونده در قوه قضائیه در چه 

مرحله ای است؟
تخلفات در شهرهای گوناگون اتفاق افتاد و هر 
یک از دانشگاه های علوم پزشکی ما شکایت 
خود را در همان ش��هر پیگیری کردند. 
برخی به تعزیرات شکایت کرده بودند 
ک��ه گزارش تخلف به دادگاه هم ارائه 
ش��د و گ��زارش هم��ه پرونده ها به 
دادس��تان کل کش��ور و دادستان 
ته��ران هم اعلام ش��د. قوه قضائیه 
هم به این نحو عمل نمی کند که 
تمام تخلفات سراسر کشور را در 
یک شعبه رسیدگی کند بلکه هر 
یک را در شعبه خاص خود انجام 

می دهد. 
در نهایت رسیدگی ها انجام 
و با همه متخلفان برخورد شد. 
البته این برخوردها یکس��ان 
نبود، برخی ها به تش��خیص 
قاضی م��ورد اغم��اض قرار 
گرفتند چون شرکت پذیرفته 
بود که اشتباه کرده و سابقه 
آنها هم نشان می داد که اهل 
تخلف نبوده ان��د. در زمینه 
تخلف��ات پال��م ۳5 پرونده 
تشکیل شد که بیشتر آنها 
جریمه نقدی شدند. ما خط 

تولید آنها را بس��تیم و جلوی ورودش��ان را به بازار 
گرفتیم. اما انتظارات ممکن است یکسان نباشد به 
عنوان مثال در س��ازمان غذا و دارو انتظار این است 
که جریمه سنگین تری در نظر گرفته شود اما قاضی 
تشخیص داده که کافی است. وزیر بهداشت هم در 
رسانه ها اذعان داشت که جرایم بازدارنده نیست اما 
به نظر دس��تگاه قضا احترام می گذاریم و همچنان 
گزارش تخلفات را به قوه قضائیه 

منعکس می کنیم.
  ب�رای کارخانه های تولیدی 
ب�زرگ اینگون�ه جرایم نقدی 

می تواند بازدارنده باشد؟
اینگون��ه تحلیل  بای��د  ما 
کنی��م، زمان��ی ک��ه تخلفات 
زیاد ش��ود قبح آن شکس��ته 
می شود و افرادی که تخلف را 
تکرار می کنند زیاد می شوند. ما نباید بگذاریم قبح 
عمل خلافی شکسته شود. در حال حاضر اگر یک 
شرکت بزرگ لبنیاتی پالم استفاده کند به طور حتم 
قوه قضائیه بس��یار سخت تر از زمانی که همه از این 
روغن استفاده می کردند با آن شرکت برخورد خواهد 

کرد.
  البت�ه آقای دکت�ر! موضوع تنها مرب�وط به پالم 
نیست، در بحث آبلیموهای صنعتی هم این موضوع 

صادق است!
تعداد زیادی از آبلیموهای تقلبی در بازار خطرناک 
نیستند یعنی نه ماده سمی در ساخت آن به کار رفته 
و نه رنگ غیرمجاز یا افزودنی غیرمجاز دارند. بسیاری 
از این آبلیموها از مواد مجاز استفاده کرده اند اما نکته 
اینجاست که مشتری برای خرید آبلیمو پول پرداخت 
می کند و انتظار ندارد که یک ترکیب ش��یمیایی را 
به جای آبلیمو خریداری کن��د. این موضوع حالتی 
شبیه کلاهبرداری است، در حال حاضر رقابتی منفی 
بین تولیدکنندگان آبلیموی صنعتی ایجاد شده که 
برای ارزان تر ش��دن محصول فرمول هایی را طراحی 
می کنند، هرچند از نظر بهداشتی مشکلی ندارد اما به 

نوعی کلاهبرداری شبیه است.
  آیا قبول دارید با توجه به قیمت پایین سوسیس 

و کالباس تقلب در این حوزه نیز زیاد شده است؟
قیمت پایین این فرآورده های پروتئینی به دلیل 
افزودن موادی با کیفیت پایین و ارزان قیمت است. 
البته این مواد پروتئینی هم در آزمایش ها فاقد هر 
نوع افزودنی غیرمجاز یا مواد سمی است اما به دلیل 
مشکلات تغذیه ای که ایجاد می کند همواره به مردم 

توصیه می کنیم از سوس��یس 
و کالباس و فست فودها کمتر 

استفاده کنند.
  آقای دیناروند! بهتر نیست 
به ج�ای اعلام مداوم اس�امی 
فرآورده های غیرمجاز فهرست 
پیشنهادی سازمان غذا و دارو 
در حوزه محصولات س�الم به 

جامعه اعلام شود؟
این ش��یوه به دلیل اینکه 
جنبه تبلیغی به خود می گیرد 

نمی تواند از سوی سازمان غذا و دارو استفاده شود. 
بنابراین مجبور هستیم فهرست غیرمجازها را اعلام 
کنیم، برای مثال درباره آب معدنی ها سال گذشته 
ح��دود ۳00 نوع از آنه��ا را آزمایش کردیم و ظرف 
م��دت یک ماه همه آب های آش��امیدنی و معدنی 
کش��ور را به صورت ویژه تست کردیم که تعدادی 
از آنها برگش��ت خورد و مصرف شان غیرمجاز اعلام 
شد. ما به مردم نگفتیم اینها غیرمجاز است بلکه به 
شرکت اولتیماتوم دادیم تا همه را از بازار جمع آوری 
کند و اصلاحات لازم را انجام دهد. البته در صورت 
همکاری نکردن شرکت اسامی آنها به اطلاع مردم 
خواهد رس��ید. مانند آنچه سال گذشته درباره برند 

معروف آب معدنی انجام دادیم.
  مش�کل آب معدنی ها چیست؟ چرا درباره تولید 

این محصول هم شاهد بروز تقلب هستیم؟
همواره به صورت مشخص از آب معدنی ها عرضه 

ش��ده در س��طح ب��ازار نمونه برداری 
ش��ده و آزمایش ه��ای لازم به عمل 
می آید. در جریان نمونه گیری و انجام 
آزمایش های ویژه که س��ال گذشته 
روی آب های معدنی انجام شد برخی 
نمونه ها دارای آلودگی میکروبی بودند 
و برخی هم میزان فلزات سنگین شان 
بیشتر از حد مجاز بود که به شرکت ها 
اعلام ش��د. اگر می��زان نیت��رات در 
آب زیاد باش��د باید ب��رای تصفیه آن 
اقدام ش��ود و پ��س از مراحل تصفیه 
آب معدنی به آب آش��امیدنی تبدیل 
خواهد ش��د و دیگر نمی ت��وان آن را 
تحت عنوان آب معدنی در بازار عرضه 

کرد. 
  ت�ا به امروز تنه�ا یکبار با قاطعیت 
نام یک ش�رکت متخلف اعلام شده؛ 
آیا برای محص�ولات دیگر هم چنین 

رویکردی وجود دارد؟
بله! س��خت گیری و کنترل ب��ا قاطعیت انجام 
می شود اما رسانه ای نمی شود. ما درباره آب معدنی 
هم نمی خواستیم ماجرا رسانه ای شود البته هرگاه 
کالایی تقلبی اعلام ش��ود و کارخان��ه بدون مجوز 
فعالیت داش��ته باش��د به س��رعت فهرست کالاها 
رس��انه ای می ش��ود اما زمانی که کارخانه ای بزرگ 
درب��اره یک محصول با مش��کل مواجه می ش��ود 
م��ا کارخانه را هدف قرار نمی دهی��م و به آن تذکر 
می دهیم که این ش��ماره و س��ری ساخت مشکل 
دارد، باید جمع آوری و اصلاح کنید. شرکت هم این 
کار را انج��ام می دهد، بعد نمونه جدید که به تایید 
آزمایشگاه رس��ید وارد بازار می شود، اگر این کار را 
انجام ندهد مجبوریم تنبیه و به قوه قضائیه معرفی 
کنی��م. اگر با این کار هم تغییری در رفتارش ایجاد 

نشد آنگاه نام آن را اعلام می کنیم.
  شما به عنوان رئیس سازمان غذا و دارو به کیفیت 

داروهای تولید داخل چه نمره ای می دهید؟
داروهای تولید داخل متناسب با شرایط داخلی 
کشور تولید می ش��ود. گاهی درباره کیفیت گندم 
تولید داخل صحبت می شود. گندم یک قلم کالاست 
که همه ایران هم در تولید آن مش��ارکت دارند اما 
درباره دارو نمی توان اینگونه برخورد کرد. هزاران قلم 
دارو تولید می شود که برخی از آنها ۳0 تولیدکننده 
دارد، ما نمی توانیم بگوییم که همه عالی هس��تند 
بلکه برخی کیفیت خوب، متوسط و برخی کیفیت 
پایین دارند حتی تعدادی از آنها هم  غیرقابل قبول 
هستند به همین دلیل هر ساله چندین قلم دارو از 
بازار جمع آوری می شود. من فکر می کنم داروهای ما 

کیفیت خوبی دارند. 
  پس با این وجود چرا تعدادی از پزشکان یا حتی 
بیم�اران کیفی�ت داروی داخلی را تایی�د نکرده و 

آن طور که باید از آن استقبال نمی کنند؟
فرام��وش نکنیم که باید کش��ور را با ش��رایط 
خودمان بسنجیم. حدی از اس��تاندارد با توجه به 
همه مشکلات و تحریم ها و شرایط عمومی کشور 
و میزان درآمد مردم در نظر گرفته ش��ده است. در 
ح��ال حاضر پرفروش ترین خ��ودرو در ایران پراید 
است. آیا بهترین خودرو هم پراید است؟ خیر! چون 
ارزان ترین اس��ت مردم بیش��تر استفاده می کنند. 
ما درب��اره دارو هم نمی توانی��م بگوییم با توجه به 
اینکه م��ردم پول ندارند گران ترین داروی جهان را 
وارد کنیم. همه چیز باید در جای خود س��نجیده 
شود، من کیفیت داروی داخلی را با سطح عمومی 
و کیفیت زندگی خودمان که 
مقایسه می کنم به این نتیجه 
می رسم که داروهای ما از نظر 

کیفیت خوب است.
  امس�ال ب�ه عن�وان س�ال 
»اقتص�اد مقاومت�ی؛ اق�دام و 
عمل« نامگذاری ش�ده اس�ت 
اما پزشکان بیشتر به داروهای 
خارجی تمایل نشان می دهند 
چه برنامه ای برای تحقق شعار 
س�ال در س�ازمان غذا و دارو 

دنبال می شود؟
ما از ش��رایط موجود راضی نیس��تیم. متاسفانه 
فرهنگ جامعه پزشکی ما ترجیح داروی خارجی به 
داخلی است. البته این فرهنگ ویژه جامعه پزشکی 
نیست و همه مردم این فرهنگ را دارند که کالاهای 
خارجی را به داخلی برتری می دهند. ما باید فرهنگ 
خ��ود را اصلاح کنیم و بدانیم منافع ملی ما در این 
اس��ت که از کالای ساخت داخل حمایت کنیم اما 
این موضوع عمومیت ندارد و پزشکان هم همین طور 
هس��تند، البته این باعث نش��ده بازار دارویی ایران 
خارجی ش��ود. درباره بیماران ام اس از هر ۶ بیمار 5 
نفر داروی ایرانی مصرف می کنند. یعنی نسبت 5 به 
یک است. درباره تمام داروها هم اگر در نظر بگیریم 
نس��بت ۴9 به یک است. یعنی در ازای مصرف ۴9 

داروی ایرانی یک داروی خارجی مصرف می شود.
ادامه در صفحه 5

ناگفته هایی از وضعیت محصولات غذایی و بازار دارویی کشور در گفت وگوی »وطن امروز« با رئیس سازمان غذا و دارو

آقایرئیس!چهبخوریم،چهنخوریم؟!
نبض جامعه

کوتاه و گویا

آژیر

رس�ول دیناروند، رئیس س�ازمان غذا 
و دارو در گفت وگو ب�ا »وطن امروز« به 
موضوعات مهمی همچون وضعیت بازار 
دارویی کشور و اینکه محله ناصرخسرو 
هیچ وقت جمع آوری نمی شود همچنین 
پیش بین�ی واردات یک میلی�ارد دلار 

دارو در سال 95 اشاره کرد

در زمین�ه تخلف�ات پال�م 35 پرونده 
تشکیل ش�د که بیش�تر آنها جریمه 
نقدی شدند. ما خط تولید آنها را بستیم 
و جلوی ورودشان را به بازار گرفتیم. اما 
انتظارات ممکن اس�ت یکسان نباشد 
به عنوان مثال در س�ازمان غذا و دارو 
انتظار این است که جریمه سنگین تری 
در نظر گرفته شود اما قاضی تشخیص 

داده که کافی است
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